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           Резюме В статье представлены исторические формы (этапы) возникновения, развития 

и становления парламента, раскрыта взаимозависимость парламента и парламентаризма, 

правовые основы парламентаризма как формы представительной демократии, выделены 

характерные черты парламента и парламентаризма, а также типы современного 

парламентаризма, обусловленные особенностями политической системы (режима) и формы 

правления. Автор статьи подробно рассматривает, что становление парламентаризма в 

разных странах зависело от конкретных условий и различных социально-экономических и 

политических факторов, в результате чего возникло народное вето, расширившее право 

народных масс на участие в управлении государством. Автор также утверждает, что 

эволюция парламентаризма, его переход из одной стадии в другую обусловлены 

политическими, социально-экономическими, культурными и духовными изменениями. 

Каждый этап, выполняя свою историческую миссию, создает предпосылки для перехода в 

иную качественную ситуацию. По мнению автора, значительную роль в этом сыграла и 

общественная мысль. 

Ключевые слова: Античность, совет четырехсот, совет пятисот, сенат, парламент, 

парламентаризм, правительство, классовое представительство, политическая система, 

государственное устройство, зрелые формы парламентаризма. 
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Abstract. The article presents the historical forms (stages) of the emergence, development 

and formation of parliament, reveals the interdependence of parliament and parliamentarism, the 

legal foundations of parliamentarism as a form of representative democracy, highlights the 

characteristic features of parliament and parliamentarism, as well as the types of modern 

parliamentarism, conditioned by the peculiarities of the political system (regime) and form of 

government. The author of the article examines in detail that the formation of parliamentarism in 

different countries depended on specific conditions and various socio-economic and political 

factors, which resulted in the emergence of a popular veto, expanding the right of the masses to 

participate in government. The author also argues that the evolution of parliamentarism, its 

transition from one stage to another are conditioned by political, socio-economic, cultural and 

spiritual changes. Each stage, fulfilling its historical mission, creates the preconditions for the 

transition to a different qualitative situation. According to the author, social thought also played a 

significant role in this.  

Keywords: Antiquity, Council of Four Hundred, Council of Five Hundred, Senate, 

Parliament, Parliamentarism, Government, Class representation, Political system, State structure, 

mature forms of parliamentarism. 


